
  فکرنمی کردیم به این 
زودی سر و سامان بگیریم

 تارتار: چطور
 بدون مسابقه 
آماده بمانیم؟

مهــدی تارتــار مربی ملــوان درباره 
شــرایط تیمــش می گویــد: »مــا 
فکــر نمی کردیــم تیم مــان بــه ایــن 
زودی ســر و ســامان بگیــرد، چــون 
آخریــن تیمی که مربی اش معرفی 
شــد، ملــوان بــود و وقــت چندانــی 
نداشــتیم و در نقــل وانتقالات هم 
از ســایر تیم هــا عقب تــر بودیــم. 
فقــط تعطیلــی اول لیــگ بــه مــا 
کمــک کــرد و در واقــع مــا موافــق 
آن تعطیلــی بودیــم کــه درآن بــه 
تیم مــان ســر و ســامان بدهیــم 
امــا تعطیــات بعــدی نــه تنهــا ما را 
اذیــت کــرد، بلکــه همــه تیم هــای 
لیــگ را اذیــت کــرد. خــدا را شــکر 
بچه هــا خــوب کار کردند و باانگیزه 
بودنــد و از همــه مهم تــر اینکــه مــا 
حمایت هواداران مان را داشــتیم. 
مــا ۹ امتیــاز از ۱۰ امتیازمــان را در 
انزلی به دست آوردیم و این نشان 
می دهــد حمایــت هواداران مــان 
تأثیرگــذار بــوده اســت.« او در 
خصــوص تعطیــات لیــگ برتــر 
نــم  این طــور می گویــد: »نمی دا
چــه کلمــه ای را بــه کار ببــرم ولــی 
فاجعــه اســت. همــه لیگ هــا در 
کشورهای مختلف برگزار می شود 
و فقــط ایــران اســت کــه تعطیات 
زیــادی دارد و باعــث فرســودگی 
فــت روحــی  و مصدومیــت و ا
بازیکنــان می شــود. خیلی ســخت 
اســت کــه بتوانــی یــک بازیکــن را 
یــک مــاه بــدون مســابقه حفــظ 
کنــی. مــا خیلــی اذیت می شــویم. 
مــا بــرای مثــال می خواهیــم یــک 
بــازی تدارکاتــی در پایتخــت انجام 
بدهیــم و بایــد هزینــه ای اضافه بر 
بودجه مــان در نظر بگیریم. با این 
شرایط بدهی به وجود می آید و ما 
هم تیــم آنچنان متمولی نیســتیم 
کــه بتوانیم این هزینه ها را در نظر 
نگیریــم. واقعــاً برای مــان ســخت 

اســت.«

تعطیلی های لیگ 
آزاردهنده است

محمد علی نژاد: 
همه بلاتکلیفیم

تیــم  ینگــر  و د  علی نــژا محمــد 
فوتبــال فــولاد خوزســتان دربــاره 
آخریــن وضعیت تیمش می گوید: 
»خوشــبختانه وضعیت تیم خوب 
است و بعد از اینکه در چند هفته 
ابتدایــی تحــت فشــار زیــادی قــرار 
داشــتیم، شــرایط تیم تغییر کرد و 
توانستیم اولین برد را در لیگ برتر 
به دســت بیاوریم. البتــه در ادامه 
مســیری ســخت را پیــش رو داریم 
و بایــد بجنگیــم تــا نتیجــه خوبــی 
بگیریــم.« او در مــورد تأثیر حضور 
ر  ین طــو ا رتینــس  ســیو ما یگنا ا
می گویــد: »او مربــی باتجربــه ای 
اســت و توانســته تأثیــر خــودش را 
در تیم نشان دهد. امیدوارم همه 
مــا در کنــار هم یک فصــل خوب را 
بــرای فــولاد رقــم بزنیــم، ولــی باید 
بگویــم متأســفانه تعطیلی هــای 
لیــگ بســیار آزاردهنــده اســت و با 
ایــن شــرایط بازیکنــان و مربیــان 
مــدام در باتکلیفــی هســتند و 
ایــن اصاً خوب نیســت. امیدوارم 
برنامه ریــزی لیگ طوری باشــد که 
دیگــر شــاهد ایــن همــه تعطیلــی 
نباشــیم.« او دربــاره جدایــی اش 
از ســپاهان می گویــد: »مــن زیــاد 
دوســت نــدارم در مــورد گذشــته 
صحبــت کنــم، ولی بایــد بگویم که 
در ســپاهان شــرایط خوبی داشتم 
و هــر وقت بازی کردم از عملکردم 
راضی بودم. می توانســتم اتفاقات 
خوبــی را بــرای خــودم و ســپاهان 
رقــم بزنم، ولی به هر حال شــرایط 
طــور دیگــری پیــش رفــت. مــن 
می خواســتم به صــورت قطعــی از 
سپاهان جدا شوم، ولی مسئولان 
این باشگاه موافقت نکردند. حالا 
امیــدوارم در فــولاد روزهای خوبی 
تجربــه کنم و عملکــردم به مراتب 

بهتــر از فصــل گذشــته باشــد.«

 zمصاحبه

رضا شکاری

جراحی مچ پا

رضــا شــکاری، بازیکــن تیــم فوتبال ســپاهان پای خــود را به تیــغ جراحان 
ســپرد. ایــن بازیکــن پیــش از بــازی طلایی پوشــان بــا صنعت نفــت آبادان 
در هفتــه هفتــم لیــگ برتر، از ناحیه مچ پا مصدوم شــده بــود و حین بازی 
تیمش در کلینیک پزشکی مشغول پیگیری امور درمانی اش بود. عباس 
ربیعی، پزشــک ســپاهان معتقد اســت که روند درمانی شــکاری بر خلاف 
دیگــر مهاجــم تیم اصفهانی یعنی شــهریار مغانلو بلند مدت نخواهد بود.

کریستوفر کنت

بازگشت به تمرینات

کریســتوفر کنــت، دروازه بــان تیــم فوتبــال فــولاد بابــت مصدومیتــی کــه از 
ناحیــه فــک و گونــه پیــدا کرد، 9 روز قبل خــود را به تیغ جراحان ســپرد. این 
دروازه بــان اتریشــی در بــازی تیمــش مقابــل هــوادار از رقابت هــای هفتــه 
هفتــم لیــگ برتــر غایب بــود و فعــلاً شــهاب گــردان در درون دروازه تیمش 
قــرار می گیــرد. او در تمرینــات تیمــش حاضــر شــده؛ امــا با دســتور پزشــک 

فعــلاً اجــازه حضــور در مســابقات را ندارد.

فرزین گروسیان

شکستگی دست

فرزیــن گروســیان در هفتــه پنجــم لیــگ برتــر در دیــدار مقابل تراکتــور از ناحیه 
دســت دچــار مصدومیــت شــد اما با همین دســت آســیب دیده و بــدون توجه 
بــه شــدت آســیب دیدگــی در تمرینــات اســتقلال خوزســتان حضور پیــدا کرد و 
حتــی بــا همیــن شــرایط در دیدار مقابــل ذوب آهن نیــز درون دروازه اســتقلال 
خوزســتان قــرار گرفــت. امــا شــدت درد در ناحیه دســت باعث شــد گروســیان 
به پزشــک مراجعه کند و در معاینات مشــخص شــد دســت او شکســته است.

 zسوژه

سرمربی طایی پوشان که طی دو سال 
گذشته عاقه بسیاری به شهر اصفهان و 
مردم آن پیدا کرده، به همراه مدیرعامل 
باشگاه سپاهان در بازار اصفهان حضور 
پیدا کرد و از میدان تاریخی امام علی)ع( 
اصفهان و همچنین مسجد جامع اصفهان 

و برخی آثار تاریخی این شهر بازدید کرد. 
این دو چهره پرکار و خبرساز هفته های 
اخیر فوتبال ایران،همچنین در یکی از 
بریانی های قدیمی اصفهان به صرف 
نهار پرداختند و در کنار مردم اصفهان 
چند ساعتی را به بازدید از آثار تاریخی 

شهر گذراندند. نکته قابل توجه در این 
بازدید چندساعته، استقبال قابل توجه 
مردم شهر اصفهان و هواداران سپاهانی 
در جای جای شهر اصفهان و بازار داغ 
عکس های یادگاری با این دو چهره فوتبالی 
بود. استقبال توریست های حاضر در آثار 

تاریخی اصفهان از مورایس و ساکت هم 
در نوع خود قابل توجه بود. سرمربی 
پرتغالی سپاهان در جمع توریست های 
چینی حاضر در مسجد جامع اصفهان از 
خاطره دیدارهای خود با تیم های چینی و 
پیروزی مقابل آنها تعریف کرد. سپاهان 

پس از روزهای پرتاطمی که در هفته های 
ابتدایی فصل پشت سر گذاشت، حالا با 
نتایجی که مورایس کسب کرده، در مسیر 
رو به جلویی قرار دارد. سرمربی پرتغالی 
طایی پوشان توانسته رکورد بهترین 
شروع در تاریخ 23 ساله لیگ برتر را در 

دومین سال حضورش در فوتبال ایران به 
نام خود بزند و حالا به دنبال ثبت رکوردهای 
جدید و البته حرکت در مسیر درست برای 
کسب قهرمانی است و مورایس تمام 
تمرکز خود را برای پرهیز از تکرار اشتباهات 

فصل گذشته به کار گرفته است.

تصمیم به خداحافظی ات از فوتبال 
جدی است؟

بله، بالاخره این اتفاق یک روز می افتد. من 
دوست داشتم و دارم که از طرف خودم 
باشد. به هر حال در پایان فصل 4۰ ساله 
می شوم و به نظرم زمان مناسبی برای 

خداحافظی باشد.
اما بعضی از بازیکنان برای سال های 
آخر فوتبال شان به لیگ های پایین تر 

می روند.
این موضوع بستگی به شرایط سنی و 
انگیزه بازیکن دارد. خیلی ها فقط برای 
اینکه فوتبال بازی کنند به لیگ های 
پایین تر می روند. البته به هیچ وجه منظورم 
این نیست که بازی در لیگ یک یا دو 
خوب نیست. اما من برای بعد از فوتبالم 
کار خودم را دارم و با آن خلأ فوتبالی را 

پر می کنم.
این کار به فوتبال مربوط می شود؟

نه ربطی به فوتبال ندارد.
در همه این سال ها تلخ ترین خاطره 

فوتبالی تان کدام اتفاق بود؟
همان بازی فینال لیگ قهرمانان آسیا، که 
به تیم کره ای در ژاپن باختیم و قهرمان 
نشدیم، تلخ ترین خاطره ورزشی ما است.
در یک سال گذشته تغییرات زیادی 
را روی نیمکت فولاد شاهد بودیم. 

این اتفاقات چقدر روی کیفیت تیم و 
بازیکن تأثیر می گذارد.

ر  کا یا در هر  شما در هر وضعیتی 
گروهی این احساس را داشته  باشی که 
سرگروه تان جایگاه سفت و محکمی دارد 
و سایرعوامل هم خیلی گوش به فرمان 
نیستند، حتی اگر بخواهید نمی توانید 
صددرصد خودتان را بگذارید. چون مدام 
می شنوی این مربی بعد از این بازی اخراج 
می شود یا فقط چند بازی فرصت دارد و 
صحبت هایی از این دست، اما اگر بازیکن 
بداند که مربی اش برای فصل آینده هم با 
باشگاه قرارداد دارد به هیچ عنوان تغییر 
نخواهد کرد، حداقل برای اینکه پیشنهادی 
از همین باشگاه داشته باشد، همه توانش 
را در تمرینات و بازی ها می گذارد تا رضایت 
سرمربی را جلب کند. شما ببینید در 
کشورهای صاحب فوتبال اصاً از این 
اتفاقات نمی افتد ما یک زمانی از تیم های 

حوزه خلیج فارس انتقاد می کردیم الان 
خودمان از آنها بدتر شدیم.

این تغییرات با رفتن نکونام آغاز شد.
با آقای نکونام شرایط    مان نرمال بود و تیم 
کار خودش را انجام می داد و نتایجی که 
به دست آورد قابل دفاع بود. اما ایشان 
استعفا دادند و منصوریان آمدند که 
شرایط مناسبی در اهواز نداشتند که البته 
چالش او با هواداران بود. اما این مربی 
خارجی جدید شاید سن و سالش بالا 
باشد اما بسیار با انرژی است و موضوعی 
که برای من خیلی جالب و حائز اهمیت 
است اینکه او فوتبال را به زبان ساده 
صحبت می کند و کارهایش به هیچ وجه 

پیچیده نیست.
وقفه لیگ برای شما چطور بود؟

این تعطیات برای ما بد نبود و با انجام 
بازی های تدارکاتی هماهنگی بیشتری با 

تفکرات مربی به دست آوردیم.
بازی سختی مقابل استقلال 

خوزستان دارید؟
آن ها مثل ما شروع خوبی نداشتند و 
حتماً یکی از سخت ترین بازی ها خواهد 
بود. چون هیچ وقت دربی خوزستان 
به شرایط قبل و نتایجی که به دست 

آورده اند نمی رسد. به نظرم بازیکن باید 
در روز مسابقه شرایطش خوب باشد. 
شما نگاه کنید ما که در سال های گذشته 
خیلی راحت تیم هنگ کنگ را شکست 
می دادیم و امسال همین تیم با اختاف 
به حریفانش می باخت، اما در عین ناباوری 
ما را شکست داد چون نتوانستیم از 

فرصت های مان استفاده کنیم.
به لیگ قهرمانان آسیا اشاره کردید، 

به نظر شما با هزینه هایی که 
تیم های عربستانی داشتند امسال 

می توان با آنها رقابت کرد؟
به نظر من می شود. شما رونالدو، نیمار و 
بنزما را کنار بگذارید چون اینها فراتر از یک 
بازیکن هستند. اما تیم های عربستانی در 
همه سال های گذشته بازیکنان خارجی 
بسیار خوبی داشته اند. به همین دلیل 
هم از کشورهایی مثل امارات، قطر و 
عمان جلوتر بودند. اما مقابل تیم های 
ایرانی همیشه برنده نبودند. همین تیم 
پرسپولیس اگر مثل همان نمایشی را که 
مقابل الدحیل داشت، مقابل النصر ارائه 
می داد مطمئن باشید نمی باخت و شک 
نکنید در بازی برگشت از نظر سطح فنی 
فوتبالی به مراتب بهتر و نزدیک به حریف 

ارائه می دهند. اگر در بازی رفت هم آن 
نتیجه رقم خورد به خاطر تبلیغاتی بود 
که قبل از بازی به راه افتاده بود در حالی 
که پرسپولیس نفراتی دارد که در جام 
جهانی مقابل رونالدو و بهترین های دنیا 

بازی کرده اند.
آنها زمین را دلیل بازی بدشان عنوان 

کردند.
زمین مشکل دارد اما من قبول ندارم، 
زیرا کیفیت نامناسب زمین، النصری ها 
را بیشتر اذیت می کرد در حالی که ما 
خودمان به این وضعیت تا حدودی 
عادت داریم. به طور مثال ما در اهواز 
زمین تمرین و مسابقه خیلی خوبی داریم 
اما وقتی به شهرهای دیگر می رویم به 
مشکل می خوریم. یک موضوع راهم 
نباید فراموش کنیم و آن اینکه ما بعد 
از پاس دیگر در آسیا قهرمانی نداشتیم 
پس نباید همه چیز را به هزینه ها مربوط 
بدانیم یکی از مشکات ما از زمانی 
آغازشد که از منطقه غرب آسیا صعود 
کردیم و باید با تیم های کره ای و ژاپنی 
روبه رو می شدیم فوتبالی که سطح بسیار 
بالایی دارد. اما باز هم می گویم سخت 

است اما می شود.

پس از ســال ها بازی در ســطح اول فوتبال و کســب افتخارات و عناوین مختلف حالا تصمیم به خداحافظی گرفته اســت. شــهاب گردان مدعی اســت قبل از اینکه از او بخواهند این کار را انجام دهد خودش تصمیمش 
را گرفته بود. گردان هم مثل اکثر بازیکنان باتجربه براین باور اســت ســرمربی یک تیم باید جایگاه ســفت و محکمی داشــته باشــد تا بازیکن هم برای از دســت ندادن پیشــنهادش همه توان و انرژی اش را بگذارد.

 تفکرات مارتینس پیچیده نیست تفکرات مارتینس پیچیده نیست
انرژی بالایی هم دارد انرژی بالایی هم دارد 

 گردان:  گردان: 4040 سالگی  سالگی 
 زمان مناسبی برای  زمان مناسبی برای 

خداحافظی استخداحافظی است

از بریانی و عکس یادگاری تا استقبال مردم

اصفهان گردی مورایس

با آقای نکونام 
شرایط    مان نرمال بود 
و تیم کار خودش 
را انجام می داد و 
نتایجی که به دست 
آورد قابل دفاع بود. 
اما ایشان استعفا 
دادند و منصوریان 
آمدند که شرایط 
مناسبی در اهواز 
نداشتند که البته 
 چالش او با 
هواداران بود

جعفر برزگر
خبر نگار
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